
VIII. Český jazyk – mluvnice (pátek 5. 6.)  4. 6. 2020 

1) Zde máte ke kontrole cvičení z minula. 

19/4: 

ve Strakonicích, z Břeclavi, z Opavy, Slaného a Loun, Drážďany a Lovosicemi, 
v Litomyšli, z Plzně, do Pošumaví, nad Telčí, v Humenném, v Čáslavi, nad 
Oslavany, do Dobříše, v Davli 

19/5:   

z Deštného do Rokytnice v Orlických horách, v Novém Městě pod Smrkem, 
Hora Svaté Kateřiny, Z ulice Na Můstku na Staroměstské náměstí, v ulici 
Generála Píky, na mostě Legií, z Janáčkova nábřeží k Národnímu divadlu, mezi 
Čechovým nábřežím a ulicí Mezi Mosty 

20/6: 

roztaženýma rukama, se čtyřmi nohami, lokty, dlaněmi, oběma rukama, všema 
čtyřma nohama, svýma svalnatýma rukama, rameny, vytřeštěnýma očima, na 
rukou (rukách), s kotníky, k nastraženým okám, obou rukou (rukách), 
s nastavitelnými nohami, se zkříženýma nohama, díky dlouhým uchám 
(uchům), nožičkama, s ohromnými ručičkami, s lehce rozkročenými koleny, o 
kuřích okách, kolem uch 

23/2: 

Romantismu, kaktusů, cyklu, cirkusů, mechanismy, glóbu i glóbusu, géniovi, 
mýty 

23/3: 

albech, planetária, akváriích, muzeí, v centru, studia, teritoria, datu!, gymnázii, 
antibiotik, pódia 

 

2) Budeme ještě pokračovat ve skloňování slov přejatých. Napište si do školního 
sešitu 4 věty ze cvičení 23/4, ostatní ústně. Poučka k tomu je na straně 22 dole 
(jména rodu středního zakončená na –ma). 

3) Pročtěte si žlutý rámeček na straně 23. Všimněte si, že ve spoustě pádů jsou 
možné oba tvary (podle vzoru žena i růže) a že tedy většinou trefíte aspoň 
jeden.  



4) Cvičení 24/5 si udělejte ústně (s pomocí přehledu na straně 23). 

5) Pročtěte si žlutý rámeček na straně 24 a jen přečtěte a uvědomte si slova ze 
cvičení 24/7 (všechna jsou nesklonná, jejich používání je tedy jednoduché – 
nemají žádné jiné tvary). 

všechna slova přejatá, která jsme měli tuto a minulou hodinu. Zkontrolujeme si 
to ve škole, kdo nepůjde, tak mi to pošlete mailem nebo na chatu. 

 

 

     (pondělí 8. 6.) 

1) Dnes začneme opakovat učivo o přídavných jménech. Vyjadřují vlastnosti 
podstatných jmen nebo je blíže určují. Jsou ohebná – skloňují se – určujeme u 
nich pád, číslo, rod (vše se shoduje s podstatným jménem), druh a vzor. 

Přídavná jména dělíme na tvrdá, měkká a přivlastňovací.  

Tvrdá – ten mladý, ta mladá, to mladé – v koncovkách píšeme –ý kromě 1. pádu 
rodu mužského životného v množném čísle: př. ti mladí hoši 

Měkká – ten jarní, ta jarní, to jarní – ve všech tvarech píšeme –í 

Přivlastňovací – ten otcův, matčin, ta otcova, matčina, to otcovo, matčino – 
koncovky –i, - y fungují stejně jako u vzoru mladý – všude –y kromě 1. pádu 
rodu mužského životného v množném čísle: př. ti otcovi synové, ti matčini (ale 
v jiných pádech: pro ty otcovy syny, pro ty matčiny syny) 

2) Udělejte si cvičení 25/1 – část do školního sešitu (asi 4 řádky), zbytek ústně. 
Nebo můžete lehce tužkou do knížky (a třeba vyfotit a poslat). 

3) Další cvičení je na přídavná jména odvozená příponou –ský, -ští. Tato 
přídavná jména se tvoří v jednotném čísle příponou –ský (brodský občan), 
v množném čísle v rodě mužském životném v 1. pádě –ští (brodští občané). 

V některých případech dochází ke změnám v souhláskových skupinách: 

- končí-li kořen slova na –s – Tunis – tuniský (pouze 1 s!) 

          na –c, -k – Humpolec – humpolecký, humpolečtí 

      Řek – řecký, řečtí 

       na –g     ž – Kongo – konžský, konžští 



       na –h     ž – Praha – pražský, pražští 

       na –ch      š – černoch – černošský, černošští 

4) Pokud chcete, můžete si toto opsat do školního sešitu. Jinak si udělejte 
písemně aspoň cvičení 26/3. Pak si zkontrolujeme. Kdo pracujete jen doma, 
pošlete mi foto vypracovaného cvičení. 


